

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Tuesday, November 20, 1979

• 2010

[Text]

The Chairman: Gentlemen and ladies, the Committee has now convened to resume consideration of its Order of Reference dated Monday, October 15 and relating to the Main Estimates for the fiscal year ending March 31, 1980. We have with us the Secretary of State for External Affairs, who may or may not have a statement to make this evening. I shall ask her. But first, perhaps, she would introduce her officials. The floor is yours, Miss MacDonald.

Miss MacDonald (Secretary of State for External Affairs): Thank you very much, Mr. Chairman. No, I do not have any statement, as I did the last time I was here. I would like to introduce Mr. Robert Johnstone, Deputy Under-Secretary, Mrs. Catley-Carlson, Senior Vice-President of CIDA; Gordon Smith, Deputy Under-Secretary; Mr. André Couvrette, Assistant Under-Secretary; Mr. Michael Shenstone, Director-General, Bureau of African and Middle Eastern Affairs.

The Chairman: Since the Minister has no statement to make, I would invite Mr. MacEachen as the first member to pose questions or make his statement and make the best use of his 10 minutes.

Mr. MacEachen: Mr. Chairman, I will not go beyond 10 minutes, and I am not sure I will make good use of them. I would like to begin by expressing my pleasure at the presence of the Minister. I have congratulated her so often on her accession to this high office that probably if I continue she will begin to suspect my sincerity.

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Never.

Mr. MacEachen: I would not want to do that.

I have a number of questions and I will get to them as quickly as I can. On the Estimates, the proposed expenditures by the department, I would like just to clear up one particular point. When the President of the Treasury Board tabled the book of Estimates, he said they were the same printed volume as had been put forward in the last Parliament but they did not reflect the changed priorities and the changes in personnel and reduced expenditures which had been undertaken by the new government. So really the first thing I would like to find out now, or when it is possible to provide the information, is to what extent do the sums or the items in the Estimates require change? Have any expenditures been reduced, or is the Minister asking for the book of Estimates as was presented in the last Parliament without any changes? I think it would be interesting to know whether that book is the request of the Minister as it was made in the last Parliament, or whether there had been some changes; and if there have been, then I would like to know what they are so we will have them at hand in the course of the Committee's study.

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Mr. Chairman, I would like to inform Mr. MacEachen that the Estimates before him and before the members of the Committee

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mardi 20 novembre 1979

[Translation]

Le président: Mesdames et messieurs, le comité reprend maintenant l'étude de son ordre de renvoi du 15 octobre 1979 portant sur le budget principal pour l'année financière se terminant le 31 mars 1980. Nous avons comme témoin la Secrétaire d'État aux Affaires extérieures qui fera peut-être une déclaration ce soir. Je lui demanderai, d'abord de nous présenter les fonctionnaires qui l'accompagnent. Vous avez la parole M^{me} MacDonald.

Mlle MacDonald (Secrétaire d'État aux Affaires extérieures): Merci beaucoup monsieur le président. Je n'ai pas de déclaration à faire ce soir comme la dernière fois. J'aimerais vous présenter M. Robert Johnstone sous-secrétaire d'État suppléant, M^{me} Catley-Carlson, premier vice-président de l'ACDI; Gordon Smith, sous-secrétaire d'État suppléant; M. André Couvrette, sous-secrétaire d'État adjoint; M. Michael Shenstone, directeur général, bureau des affaires d'Afrique et du Moyen-Orient.

Le président: Puisque le ministre n'a pas de déclaration à faire, je demanderai à M. MacEachen de commencer les questions et je l'encourage à mettre ses 10 minutes à profit.

M. MacEachen: Monsieur le président, je ne dépasserai pas mes 10 minutes mais je ne suis pas sûr de pouvoir les mettre à profit. Je commencerai néanmoins en exprimant le grand plaisir que je ressens en voyant le ministre parmi nous. Je l'ai déjà félicité tant de fois d'avoir accédé à ce poste important que si je me répète encore une fois elle doutera de ma sincérité.

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Jamais.

M. MacEachen: Je ne voudrais pas faire ça.

J'ai plusieurs questions, donc je ne tarderai pas à me lancer. Dans les prévisions des dépenses du ministère j'aimerais éclaircir un point. Lorsque le président du Conseil du trésor a déposé les prévisions budgétaires, il a dit qu'il s'agissait du même texte que celui qui avait été déposé lors de la dernière législature, qui ne reflétait donc pas les changements de priorité, les changements dans les effectifs et la réduction des dépenses, en somme tous les changements entrepris par la nouvelle administration. Ma première question donc c'est de savoir maintenant ou plus tard, dans quelle mesure est-il nécessaire de changer quels sont les postes qui ont subi certains postes budgétaires? Y a-t-il eu des réductions dans les dépenses, ou est-ce que le ministre demande l'approbation des prévisions telles que présentées lors de la dernière législature, sans y apporter de changements? Il serait intéressant de savoir si les fonds demandés par le ministre sont les mêmes que ceux demandés lors de la dernière législature ou s'il y a eu des changements. Dans l'affirmative, j'aimerais savoir quels sont ces changements afin de pouvoir en discuter lors de l'étude en comité.

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Monsieur le président, je tiens à signaler à M. MacEachen et aux membres que ces prévisions sont celles qui ont été préparées par l'ancienne administration et qui n'ont pas été changées.